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Aanwezig: ~e minister-president De Quayen de ministers 
an Aartsen, Beerman, Cals (punten 1 9-17 

23-26, 27a en ?~b), Korthals, Luns (~unten'2-8 
e~ 13-27), ~~rl.Jnen, De Pous, Toxopeus, Veldkam 
Vl.sser en ZlJlstra (A~wezig is minister Klomp~)P, 

Voorts zijn aanwezig de staatssecretarissen 
Van d~n Berge (punten 8 en 21), Bot (punt 2'), 

8
ROOIVlnk (punten 13 en 14) en Stijkel (punten 

en 13) 

Secretaris: J.Middelburg 

1~ Notulen van de vergadering van 15/18 februari 1963; opmerking 
n.a.v. punt 21a: Vrijwilligersprogramma 

• 

Minister Cals herinnert eraan, dat minister Luns ver
klaarde, dat de vertegenwoordiger van Onderwijs Kunsten en 
Wetenschappen bij vijf van de zes vergaderingen'van de inter
departementale commissie ITH niet aanwezig was geweest. Het is 
hem echter gebleken, dat alle vergaderingen van deze commissie 
door een vertegenwoordiger van zijn departement zijn bijgewoond. 
In die vergaderingen heeft dit onderwerp niet op de agenda ge
staan, maar er is slechts in één vergadering een mededeling 
over gedaan, terwijl in een andere vergadering antwoord is ge
geven op een vraag van de zijde van Onderwijs, Kunsten en Weten
schappen hoe het met deze zaak staat. Wel is aan de Nederlandse 
Jeugd Gemeenschap gevraagd om even met haar actie te wachten. 
Spreker kan zich niet verenigen met de beslissing, dat Buiten
landse Zaken alleen het contact met het partiouliere initiatief 
onderhoudt. Van die zijde heeft men een brief gezonden, waarin 
een audiëntie bij minister Luns wordt gevraagd. Bovendien wil 
men bij het gesprek ook andere departementen (Onderwijs, Kunsten 
en Wetenschappen, Sociale Zaken en Volksgezondheid, Maatschap
pelijk Werk) betrekken. Spreker heeft voorts twee verzoeken ont
vangen om subsidie te verlenen aan activiteiten die ~n hetzelfde 
vlak liggen. Hij stelt voor, dat niet ove7 de verdel~ng.van de 
beschikbaar gestelde f .800.000 wordt besll.st" 'j~ordat d~ t w~er . I 

in de raad is geweest. ~ ;{,4dA":f. ~ 4.1 "1 ~ --t~ V-. /~v1te,4... ..... (,1.." ... 

Minister De Pous merkt op, dat de ministerraad heeft 
afgewezen, dat een kleine groep van vertegenwoordigers van 
enkele departementen zich in het bijzonder met deze z~ak zou 
bezig houden. Mïnister Cals antwoordt, dat er ~en kl~~ne sub
commissie bij de ITH bestaat. De minister-pres~dent ~s van 

oordeel ••• • • 
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van de EEG~commissie ~ak~n, die moeilijk aanvaardbaar zijn, 
z?als het lnkomensparlteltsbeginsel. In de Duitse landbouw 
~lggen ~e lonen op een belangrijk lager niveau (60%) dan de 
lndustrlelonen; aanvaarding van dit beginsel zou betekenen dat 
de t~ch al hoge Duitse prijzen van landbouwprodukten nog v~rder 
opgeJaagd zouden,worde~~ Een tweede bezwaar heeft betrekking op 
de gedachte de rlchtprlJzen te koppelen aan de indexcijfers van 
de kosten van levensonderhoud. De kosten van levensonderhoud 
h~ngen immers in belangrijke mate af van de prijzen der agra
rlsche p~::J dukten, zodat men op deze wijze een spiraalbeweging 
zou ontwlkkelen. In de zogenaamde marathonzitting in januari 
1962 is besproken, dat de prijzen voor landbouwprodukten afge
stemd moeten zijn op de rationeel geleide en economisch le
vensvatbare bedrijven. Dit beginsel wil men misschien wegschui
ven door hiervoor in de plaats de term "ordnungsgemäss" als 
criterium te introduceren. De belangen van de consumenten komen 
in deze zaak onvoldoende tot hun recht en evenmin het Neder
landse streven om de bestaande handelsstromen in stand te hou
den. De minister van Landbouw en Visserij is het met deze op
merkingen in het algemeen eens, maar het gaat erom wat haalbaar 
is, nu de ministers van de andere EEG-landen in het algemeen 
anders over deze zaken denken. Daarom vraagt spreker zich af of 
men niet het beste ernaar kan streven, dat dit jaar nog geen 
prijstoenaderifug plaats vindt. Van vaststelling van te hoge 
landbouwprijzen moet men immers ook het ontstaan van belangrijke 
overprodukties vrez~n. 

Minister Marijnen bevestigt, dat tussen minister De 
Pous en hem geen meningsverschillen bestaan. Als praktisc~e 
benadering acht spreker het beter thans deze criteria niet yast 
te stellen, maar na te gaan wat onzerzijds een gezonde ontW1k
keling lijkt. Anders loopt men het gevaar, dat men later ge
steld wordt voor de eerder met bezwaar aanvaarde criteria. Aan 
Duitse zijde bestaat het grootste bezwaar tegen prijstoenadering, 
aangezien de Duitsers met hun prijzen omlaag moeten. Aan Franse 
zijde heeft men hiertegen geen bezwaar. Spreker stelt voor,ak
koord te gaan met de procedure, dat de Nederlandse d~legat~e 
aan de Nederlandse gedachten inzake de prijstoenade:~ng vast
houdt hetgeen betekent, dat de criteria voor de pr~Jstoenade
ring in de eerste tijd niet vastgesteld zullen kunnen worden. 
De raad verklaart zich hiermede akkoord. 

5. Institutionele problemen van de,EEG (~rief van de m~5'~~3'st:~tvan 
Buitenlandse Zaken a.i. dd. 23 Januar~ 1963, nr. 12 , 
bijlage) 

Minister Marijnen zegt ter toelichting van de nota, 
dat hij in toenemende mate wordt geconfron~eerd me~ hftv~ode 
bleem van de institutionele opzet van de E~G. Een. eevan de 

1 b dh d n in het biJ'zonder ten aanz~en 
nationa e evoeg e e , aan de EEG. De besluitvorming ter-
landbouw, zijn overgedragen EEG-raad, maar voor die besluiten 
zake berust ten dele bij de 

i s die raad •••• • 
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is die raad niet direct verantwoordelijk aan het Nederla d 
parlement~ De bes,prekingen in de EEG-raad zijn bovendiennf~;_ 
m~:l gehelm. Het l~ ook zo, dat de meeste zaken gecompliceerd 
zlJn en daardoor nl~t te beoordelen door het Europese parle
ment. De proce~ure lS zo, dat de Europese commissie een concept 
VOor een regellng aan het Europese parlement zendt, maar dat 
d.eze wordt v~st~esteld door. ~e EEG-raad in tegenwoordigheid van 
de EEG-commls~le~ Later bllJkt dan aan het Europese parlement 
hoe het beslult lS vastgesteld en in hoeverre met wensen van 
het Europese parlement is rekening gehouden. Spreker herinnert 
aan d~ gang van zaken met het financiële reglement dat ten 
dele ln de afzonderlijke landbouwverordeningen al ~as neerge
legd. Toen het EEG-landbouwbeleid al werkte, wilde men nog het 
financiële reglement naar het Europese parlement zenden (wat 
spreker met het oog op de mogelijk verlammende werking op het 
EEG-beleid heeft weten te verhinderen). 

De minister-president wijst op de passage op bladz. 
3 in de nota, dat niets belet, dat een bewindsman in het natio
nale parlement mededelingen doet omtrent het standpunt, dat hij 
in de EEG-raad heeft ingenomen. Minister Marijnen merkt op, dat 
de vergaderingen van de EEG-raad niet in het openbaar plaats
vinden, zodat de betrokken bewindsman niet kan zeggen hoe andere 
oewindslieden hebben gehandeld. Spreker geeft echter de vaste 
commissie uit de Kamer uitvoerige inlichtingen over de gang van 
zaken in Brussel voorzover het de landbouw betreft. 

Minister De Pous gelooft, dat de ministerraad het wel 
ermede eens is, dat de bewindslieden zich helaas dikwijls zullen 
moeten verschuilen achter de geheimhouding. Hij meent, dat mi
nister Luns op vragen hieromtrent een genuanceerd antwoord zou 
moeten geven. Spreker deelt mede, dat in de vergadering van de 
commissie-Ingenhousz de vorige dag sterk is gepleit o.a. voor 
een fusie van de executieven van de Europese Gemeenschappen. 
Hij veronderstelt, dat dit voortkomt uit een streven dat in het 
bedrijfsleven bestaat om het beleid in de EEG yo?rt t~ .. zetten. 
Hij verwacht daarom, dat een vraag inzake de mlnlsterlele ver
antwoordelijkheid binnen enkele weken wel weer terug zal kom~n. 
Minister Marijnen merkt op, dat door een fusie van de executle
ven de onderhavige kwestie volstrekt niet is opgelost. Als men 
in Erussel verder gaat met het landbouwbeleid! ~al men voor een 
immense institutionele taak komen te staan. Mînlster Luns merkt 
op, dat een oplossing van de vermelde ~nstitutio~ele problemen 
op het ogenblik volstrekt uitgesloten lS, aangezlen de Franse 
regering afwijzend daartegenover staat. 

Mînister Eeerman heeft in de nota gelezen, dat ~e be-
raadslagingen in de EEG confidentieel zijn en dat een b~~nfs
man alleen iets over zijn eigen standpunt zal kunnen me e een, 
als hij dat goed acht. In dit verband stelt sprek~r !f ~r;:~I1. 
wat de minister van Bui tenlandse Zaken denkt van telDl.:" h .. 
verantwoordelijkheid. Minister Luns antwoordt, dat ~~rf:lijk .1 
de bewindslieden aanvankelijk nog volstrekt ve~an wdere voor het standpunt, dat zij in de EEG-raad en e an 
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niet altijd alles omtrent de 
maar moeten dan zien zich te 

De ra~d verklaart zich vervolgens met de strekkin 
van de onderhavlge nota akkoord. g 

6. Vraa stukken in verband met een eventueel herstel van de be
trekkingen met Indonesië Brief van de minister van Buitenlandse 
Zaken dd. 18 februari 1963, nr. 28292/1194, met bijlagen) 

7· -

Minister Luns deelt ter aanvulling van de nota mede 
dat hij nog inlichtingen heeft ontvangen van een van de drie ' 
Nederland~rs! d~e e~n bezoekvisum van Indonesië hebben gekregen. 
Volgens dle lnllchtlngen heeft de minister van Buitenlandse 
Za~en Soebandrio gezegd, dat er geen sprake van is, dat dr. 
Lelmena ambassadeur in Nederland zou worden. Voorts heeft Djoe
anda met hem gesproken over de deplorabele economische en fi
nanciële situatie in Indonesië. Met de internationale oliecon
cerns voert Indonesië onderhandelingen over zijn eis tot over
dracht van een raffinaderij; het bezit hiervan schijnt tot de 
"status symbols" van jonge staten te behoren. 

Minister De Pous merkt op, dat de onderhavige nota 
op bepaalde punten heel positief is. Spreker neemt aan, dat in 
de periode, dat de landen door een tijdelijke zaakgelastigde 
zijn vertegenwoordigd, geen grote projecten aan de orde komen. 
Hij ziet niet in waarom er geen behoefte aan een handelsver
drag zou zijn. De overheidsbemoeiing met het handelsverkeer zal 
via de EEE moeten lopen. Minister Zijlstra tekent bij de nota 
aan, dat niet alle contacten met Indonesië onder het primaat 
van de buitenlandse politiek moeten vallen; als financiële on
derhandelingen worden geopend, zal dat onder leiding van Finan-
ciën moeten gebeuren. Minister De Pous is het op zichzelf wel 
metLdeze opmerking van minister Zijlstra eens, maar Economische 
Zaken is mede geïnteresseerd als nationalisatiezaken aan de orde 
komen. Spreker stelt daarom voor, dat deze zaak geheel openge-
houden wordt. Minister Luns is het ermede eens, dat met de af
doening van deze nota geen enkele beslissing genomen is. 

Nota inzake de ti "deli "ke re elin van de wetteli "ke aans rake
lijkheid kernenergie Nota van de minister van Buitenlandse 
Zaken dd. 27 februari 1963, nr. 31750) 

Minister Zijlstra merkt op, dat minister Beerman en 
hij nog samen overleg zullen plegen op wiens departement deze 
zaak in hoofdzaak behandeld zal worden, met andere w?~rden"w~lke 
van de beide ministers de eerste ondertek~~aar zal zlJn. Mîn~s~: 
De Pous merkt op, dat Econom~sche Zake~ blJ de zaken van de .er energie betrokken is. De minlster-presldent meent, dat het hle 

" . .. t De raad ver-thans om een zaak van Justitie en Flnanclen gaa • 
klaart zich met de onderhavige nota akkoord. 

8. Het gemeenschappelijk ••••• 
. 


